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  ملخص البحث

  "الجاز موسيقي خلال من التعليمي الموسيقي للارتجال اللحنية الابتكارية تنميه"
  ∗ العثملي فاروق باسنت/ د.م.ا

 مركز في تأتي بل أساسيا  دورا تلعب التي والفنون، اللغات أهم من وفن لغة الموسيقي
 وكـذلك  ،تذوقـه  مستوي ورفع بالجمال إحساسه وتنمية الإنسان تهذيب في الفنون بين الصدارة
 إلـي  النفـاذ  سـريعه  الموسيقي أن ونجد ،الحس ورهافة الثقافة درجات أعلي إلي به الإرتقاء
 جـسم  أعـضاء  وتحرك المتنوعه المشاعر فينا تبعث أن علي قادره فهي ،والعواطف الوجدان
 الإنـسان  يـدركها  التي اللغه فهي ،الأعماق إلي تصل تعبيريه قوه لهامن لما لاشعوريا الإنسان
 جديد إسلوب ظهر العشرين القرن وبداية عشر التاسع القرن نهايه ومع،مهترج إلي الحاجه دون
 عليهـا  ويطلـق  تقريبا العالم أنحاء جميع في بسرعه وإنتشر الشمالية أمريكا في الموسيقي من

 مزجهـا  مع لهم والألحان للزنوج الأفريقية الإيقاعات علي قامت والتي" Jazz "الجاز موسيقي
 الموسيقي لعزف طريقه يعتبر ولكن فقط الموسيقي من نوع ليس الجازو ،الأمريكية بالموسيقي
 التعبيـر  لانـه  وتشكيلة الموسيقي التراث وتحرير الموسيقي الخلق عملية في للمساهمه ووسيلة

 الإبتكارية تنمية في منالموسيقي النوع هذا بإستخدام الباحثة فقامت ،الأمريكية للروح الموسيقي
 الموسيقي الإرتجال في اللحنية الإبتكارية تنمية البحث هدف وكان لتعليميا الإرتجال في اللحنية
 قدرة المتخصصين،وتدعيم الطلاب لدي الجاز وموسيقي سلالم بعض إستخدام خلال من التعليمي
 مثـل  الموسيقية المواد مختلف في بالنفع يعود مما الإرتجال في والإبتكار التنويع علي الطالب
 سـلالم  مـن  بعـض  دراسة الباحثة وإفترضت ،الميدانية والتربية صولفيجوال الحركي الإيقاع

 لـدي  التعليمـي  الموسيقي الإرتجال في  اللحنية الإبتكاريه  تنمية في يسهم قد الجاز وموسيقي
 طـلاب  وكان الواحده المجموعة ذو التجريبي المنهج الباحثة وإستخدمت ،المتخصصين الطلاب
 سـلالم  بعـض  تـشمل  الدراسة أدوات وكانت ،البحث عينة صورةالمن جامعة – الرابعه الفرقة
 .الجاز

 مـن  بعض بإستخدام الباحثه قبل من والمعده المبتكره الجازوالنماذج موسيقي نماذج من وبعض
 الإختبـار   فـي  الخبراء السادة رأي ،إستطلاع.البعدي – القبلي الإختبار،الجاز وسلالم موسيقي

                                                 
  المنصورة جامعة – النوعية التربية كلية – المساعد غربيال الصولفيج أستاذ ∗
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 والالحـان  التـدريبات  من مجموعة تشمل جلسات اربع بإعداد ثةالباح وقامت ،البعدي – القبلي
 علـي  الدراسة نتائج وأسفرت الجاز، وسلالم موسيقي علي تعتمد التي  الباحثة قبل من المبتكره
 والمقترحات التوصيات من بعدد الباحثة واختتمت البعدي الاختبار لصالح  البحث فرض صحه
 .البحث خصومل والملاحق بالمراجع البحث وانتهي
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Abstract 
"The melodic innovative development of educational 

improvisation through jazz music" 
     Prof. Dr. Basant Farouk Al-osmaly ∗ 

       Music is a language and art, one of the most important languages and 
arts, which plays a fundamental role, but comes at the center of the front 
line between the arts in refining man and developing his sense of beauty 
and raising the level of his taste, as well as upgrading him to the highest 
levels of culture and compassion, and we find that the music is fast access 
to emotions and emotions, as it is capable I have to send in us the diverse 
feelings and emotional movement of the members of the human body when 
they have no expressive power that reaches the depths, because it is the 
language that a person realizes without the need to translate By the end of 
the nineteenth century and the beginning of the twentieth century, a new 
style of music emerged in North America and spread rapidly around the 
world.  It is called "Jazz," which is based on the African rhythms of 
Negroes and tunes for them while mixing them with American music , And 
jazz is not only a type of music but it is considered a way to play music and 
a way to contribute to the process of creating music andediting the musical 
heritage and variety because it is the musicalexpression of the American 
spirit The researcher used this kind of music in the development of melodic 
innovation ineducational improvisation. The aim of the research was to 
develop melodic innovation in educational musical improvisation through 
the use of some jazz ladders and music for specialized students , And 
strengthening the student's ability to diversify and innovate in 
improvisation, which is beneficial in various musical materials such as 
Eurhythmic, sulfig and field education. 
The researcher assumed that some of the jazz ladders and musicians might 
contribute to the development of melodic creativity in educational musical 
improvisation for specialized students. 
The researcher used the experimental one-group curriculum and the fourth 
year students - Mansoura University were the sample of the research, and 
the study tools included some jazz ladders.  
Some of the models of jazz music and the models created and prepared by 
the researcher using some of the jazz music and ladders, the pre-post test. , 
Expert opinion poll on post-test ,The researcher has prepared four sessions 
that include a set of exercises and innovative melodies by the researcher, 
who rely on music and jazz ladders.  
And the results of the study resulted in the validity of the imposition of the 
research in favor of the post-test. The researcher concluded with a number 
of recommendations and proposals. 

 


